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Статья посвящена анализу внесенных в Конституцию Российской Федерации поправок с 

точки зрения их влияния на развитие института конституционно-правовой ответственности, 

исследуются вопросы конституционного закрепления отдельных мер государственного при-

нуждения, появления новых форм реализации конституционно-правовой ответственности и 

возможные проблемы их применения. Затрагиваются аспекты сохранения неполной регламен-

тации ключевых положений оснований применения конституционно-правовых санкций, вли-

яющих на функционирование системы сдержек и противовесов. Одновременно выдвинуты и 

тезисы о значимости конституционного закрепления ответственности судей высших судебных 

инстанций, расширения субъектного и инстанционного состава участников реализации мер 

конституционно-правовой ответственности высших органов государственной власти Россий-

ской Федерации, оцениваются заложенные тенденции к расширению данного правового ин-

ститута и степень обогащения содержательного значения введенных нововведений. Предложе-

ны к осмыслению заложенные поправками к Конституции Российской Федерации избранные 

векторы построения государственной власти, выстраивания взаимоотношений между ними и 

мер взаимной ответственности.
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The article is devoted to the analysis of the amendments made to the Constitution of the Russian Federation 
from the point of view of their influence on the development of the institution of constitutional legal responsibility, the 
issues of constitutional consolidation of certain measures of state coercion, the emergence of new forms of 
implementation of constitutional and legal responsibility and possible problems of their application are examined. 
The aspects of the preservation of incomplete regulation of the key provisions of the grounds for the application of 
constitutional and legal sanctions affecting the functioning of the system of checks and balances are touched upon. At 
the same time, theses were put forward on the importance of the constitutional consolidation of the responsibility of 
judges of higher courts, the expansion of the subject and institutional composition of participants in the implementation 
of measures of constitutional and legal responsibility of the highest bodies of state power of the Russian Federation, 
the inherent tendencies towards the expansion of this legal institution and the degree of enrichment of the substantive 
value of the introduced innovations. The selected vectors for building state power, building relationships between them 
and measures of mutual responsibility, laid down by the amendments to the Constitution of the Russian Federation, are 
proposed for understanding.
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